

LA DÉSALPE

Rendez-vous prisé



Stéphane Robyr aime les reines, c'est rien de le dire. À 43 ans, celui qui fut enseignant durant dix ans et autant d'années directeur de l'École suisse de ski de Crans, vibre pour les vaches. Le fils de Marius est un instinctif, une forte tête qui surprend lorsqu'il raconte sa joie de vivre l'été sur les pâturages.

La désalpe tous ensemble

À l'époque, en matière de désalpe, chacun y va de son propre chef et en toute discrétion : « Je rêvais d'une désalpe comme au Châble où tous les alpages redescendent ensemble et font la fête ». Petit à petit l'oiseau fait son nid et aujourd'hui 6 alpages sur 7 désalpent en même temps à Crans-Montana ! « Je vous dis pas le casse-tête pour choisir une date commune ! » Merdechon, Pépinet, Le Scex, Corbyre, Er de Lens et Colombire, les alpages se retrouvent pour une belle traversée de la station. Les vaches sont fleuries, on arrange un char, les chèvres ont droit elles aussi au défilé et six stands de fromages attendent le public pour une dégustation sur le parking de Crans-Cry d'Er ! La fête...

Stéphane Robyr is fond of queens, to say the least. At the age of 43, the man who was a teacher for ten years and the director of the Swiss Ski School in Crans for just as long, is passionately interested in cows. Marius's son is an instinctive person with a strong personality, who is surprising as he explains the joie de vivre he feels when he is up in the Alpine pastures in the summer.

Descending from the Alpine pastures together

At that time, everyone came down from the Alpine pastures discreetly, according to their own initiative : "I dreamt of a descent like the one in Châble, where all the mountain pastures came back down at the same time and had a celebration together". Great oaks from little acorns grow and today, six out of 7 Alpine pastures descend simultaneously ! "I can't tell you what a headache it is to find

a date that suits everyone !" Merdechon, Pépinet, Le Scex, Corbyre, Er de Lens and Colombire, all the pastures get together for a great procession through the resort. The cows are decorated with flowers, a float is prepared, the goats are also allowed in on the event and six cheese stalls await the public for tastings at the Crans-Cry d'Er car park ! Quite a party...

A story that goes way back

When he was 14, Stéphane Robyr asked his father for a moped. It was out of the question ! He would have to work to have one. As his uncle was the president of the Corbyre Alpine Pasture, he went up there to help out. It was love at first sight. Since then, he has not missed a single season : "It's the freedom, the independence, the solitude. I've always been competitive. As a youngster, I loved



> Stéphane Robyr

Une histoire qui dure

À 14 ans, Stéphane Robyr demande à son père un vélomoteur. Que nenni! Il devra travailler pour l'obtenir. Comme le tonton est président de l'alpage de Corbyre, il monte donner un coup de main. Coup de foudre. Depuis, il n'a pas manqué une seule saison: « C'est la liberté, l'indépendance, la solitude. La gagne m'a tout de suite passionné. Jeune, j'adorais faire le classement des combats durant l'alpage, les propriétaires adoraient et me disaient: "Montre-moi le carnet!" » À 17 ans, Stéphane achète sa première vache avec l'entier de sa paie estivale. Aujourd'hui il a repris l'étable des Briesses avec une vingtaine de bêtes et est responsable de l'alpage de Corbyre: l'amour dure toujours.

NB. Si vous faites un tour sur le site www.corbyre.ch vous trouverez toutes les reines d'alpage de Corbyre, photos et commentaires depuis 1923!

La désalpe est fixée au 19 septembre. •

ranking the fights in the Alpine pastures, the owners adored that and said to me: "show-me the notebook!" When he was 17, Stéphane bought his first cow with the whole of his summer pay. Today, he has taken over the Briesses cowshed with twenty or so cattle and is responsible for the Corbyre Alpine pasture: an enduring love affair.

NB If you take a look at the www.corbyre.ch site you can see all the Corbyre Alpine queens, photos and commentaries since 1923!

The date for the Alpine pasture descent has been fixed for 19th September. •

